



## Содержание

Вступительное слово .....	9
<i>Веригин С. Г.</i> Сандормох: есть ли в расстрельных могилах советские военнопленные? .....	11
<i>Корганова М. Э.</i> Стратегии выживания заключенных Соловецкого лагеря особого назначения (1929–1937 гг.).....	22
<i>Маркелов А. В.</i> Реконструкция последнего периода жизни архиепископа Черниговского Пахомия (Кедрова) 1930–1937 гг. ....	49
<i>Мендюков А. В.</i> «Воинствующие безбожники» в борьбе с верой в Карелии и Среднем Поволжье .....	60
<i>Мендюков А. В.</i> Православие под ударом: церковь, духовенство и верующие в Советской России в 1920–1930-е гг. (по материалам Среднего Поволжья).....	72
<i>Овчинникова И. Г.</i> Соловецкий лагерь и начало ГУЛАГа в строительстве Беломорско-Балтийского канала.....	82
<i>Паиков А. М.</i> Крестьянское антибольшевистское выступление в Вытегре 4 июня 1918 г. ....	98
<i>Петров П. В.</i> Репрессии среди музейных работников Петергофа и музейное дело 1937 г.....	114

<i>Плеханов А. А.</i> К вопросу о финских концентрационных лагерях для советских военнопленных 1941–1944 гг. (по материалам ГА РФ) .....	134
<i>Плеханов А. М.</i> Соловецкий лагерь особого назначения (1923–1928 гг.) .....	146
<i>Репухова О. Ю.</i> Пограничный режим в Карелии в 1920-х гг. ....	156
<i>Смирнов Г. В.</i> Соловки. Реконструкция памяти.....	176
<i>Степанов А. С.</i> Унишевский В. И.: страницы запрещенной биографии .....	190
<i>Хаустов В. Н.</i> Массовые репрессии 1937–1938 гг. на севере России (на материалах управлений НКВД Архангельской, Вологодской областей и НКВД Карельской АССР).....	199
Сведения об авторах .....	208
Information about Authors .....	211
Сокращения .....	214



## Contents

Introductory.....	9
<i>Verigin S. G.</i> Sandormokh: Are There Soviet Prisoners of War in the Mass Execution Graves?.....	11
<i>Korganova M. E.</i> Survival Strategies of Solovki Special Purpose Camp Prisoners (1929–1937).....	22
<i>Markelov A. V.</i> Reconstruction of the Last Period in the Life of Archbishop Pakhomy (Kedrov) of Chernihiv, 1930–1937 .....	49
<i>Mendyukov A. V.</i> “Militant Atheists” at Struggle with Faith in Karelia and Middle Volga .....	60
<i>Mendyukov A. V.</i> Orthodoxy under Pressure: Church, Clergy, and Believers in Soviet Russia in the 1920–1930s (a Case Study of the Middle Volga Region).....	72
<i>Ovchinnikova I. G.</i> The Solovki Camp and the Origins of the Gulag in the Construction of the White Sea-Baltic Canal.....	82
<i>Pashkov A. M.</i> Peasant Anti-Bolshevik Uprising in the Town of Vytegra on June 4, 1918.....	98
<i>Petrov P. V.</i> Repression among the Museum Workers of Peterhof and the Museum Case of 1937 .....	114

<i>Plekhanov A. A.</i> On the topic of the Finnish concentration camps for Soviet POWs (1941–1944). (Based on the Materials of the State Archive of the Russian Federation).....	134
<i>Plekhanov A. M.</i> Solovki Special Purpose Camp (1923–1928) .....	146
<i>Repuchova O. Yu.</i> Boundary Regime in Karelia in the 1920s .....	156
<i>Smirnov G. V.</i> Solovki. The Reconstruction of Memory.....	176
<i>Stepanov A. S.</i> V.I. Unishevsky: Pages of the Banned Biography.....	190
<i>Khaustov V.N.</i> Mass Repression of 1937–1938 in the North of Russia (on the materials of the NKVD departments of Arkhangelsk, Vologda regions, and the NKVD of the Karelian ASSR).....	199
Information about Authors .....	211
Abbreviations.....	214